
آیا باز هم رودخانه »دز« کف می کند؟
پدیده ای با احتمال تکرار اندک

زیســت بــوم- رودخانــه »دز« شــامگاه سه شــنبه )۱۰ آبــان( بــا پدیــده ای 
عجیب مواجه شــد. حجم گسترده ای از کف ســفیدرنگ بستر این رودخانه 
را فرا گرفتــه و در حوالی منطقه زیباشــهر و بوســتان ســاحلی »علی کله« بر 

شدتش افزوده شد.
»مســعود نوری پور« رئیس اداره حفاظت محیط  زیســت دزفول، علت کف 
آلود شــدن رودخانه دز را آب شــویی و پرآبی حاصل از نخســتین بارش سال 
دانسته و به »ایران« می گوید: این کف سفیدرنگ حاصل از فشار آب خروجی 
از دریاچه ســد تنظیمی به رودخانه دز اســت که به علت فشــار زیاد موجب 
درآمیختگی شــده اســت. البتــه کف ایجاد شــده ناپایدار اســت و با گذشــت 
زمان بخش زیادی از میزان کفی که شــامگاه سه شــنبه مشــاهده شده بود، از 
بین رفته است. او گستردگی کف سفیدرنگ در بستر رودخانه دز را پدیده ای 
طبیعــی دانســته و تأکید می کنــد که این کف بــه دلیل گل ولای و شــویندگی 
گیاهــان رخ داده و لایه های گرد و خاک را برداشــته اســت. البته امکان تکرار 

ایــن اتفــاق انــدک اســت اما 
در صورت بــروز مجدد جای 
هیــچ نگرانــی وجــود نــدارد. 
نوری پــور می افزایــد: اگرچــه 
اتفــاق رخ داده در رودخانــه 
نــدارد،  دز علــت شــیمیایی 
اما پارامترهای شــیمیایی در 

حال بررســی بوده و نمونه گیری از آب رودخانه به آزمایشگاه دانشگاه علوم 
پزشکی شهرستان ارسال شده است.

در همیــن حــال »محســن رضــازاده« فعــال محیط  زیســت دزفــول، نیز در 
خصوص گستردگی کف سفیدرنگ در بستر رودخانه دز به »ایران« می گوید: 
نکته جالب اینجاســت کــه مردم این منطقه همه ســاله شــاهد بارش هایی 
پربار هســتند اما این اولین بار بود که چنین اتفاقی را به چشــم می دیدند. از 
افراد پیر این منطقه نیز ســؤال کردیم اما تا بحال چنین رخدادی را حتی در 
گذشته های دور در رودخانه مشاهده نکرده اند. آنها هم از رخداد این حادثه 

بسیار متعجب شدند!

ایسنا- عبداله سالاری - یک کارشناس اکولوژی و مدیریت حیات وحش
رئیــس  نظــر  اظهــار  پــی  در 
محیــط  حفاظــت  ســازمان 
زیســت مبنی بر تــاش برای 
»پیــروز«  کــردن  درنده خــو 
)توله یوز آسیایی( و رهاسازی 
آن در منطقــه تــوران، گفت: 
»پیــروز« در شــرایط دســتی 
بــزرگ شــده و رهاســازی آن 
در طبیعــت  یــا تــاش برای 

درنده خو کردن آن اشتباه و ۱۰۰ درصد غیرممکن است.
غامرضا ابدالی، سرپرســت دفتر حفاظت و مدیریت حیات  وحش سازمان 
حفاظت محیط زیســت نیز به »ایران« گفت: این ســناریو هم وجود دارد که 
یــک یوزپلنگ نر دیگــر را زنده گیری کرده و برای جفت گیری با »ایران« از آن 
استفاده کنیم اما این طرح مخالفانی دارد و باید نظر کارشناسان را بسنجیم.
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قاچاق چوب از معضات دیرینه جنگل های کشور 
اســت. آنطور کــه علی محمــدی مقدم جانشــین 
فرمانــده یگان حفاظــت ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری می گوید با تشدید اقدامات نظارتی، در 
شــش ماهه نخست امســال میزان کشفیات چوب 
قاچاق 22 درصد نســبت به ســال گذشته افزایش 
یافته اســت. به گفته او افزایش کشفیات مربوط به 
سراسر کشور بوده است. محمدی مقدم بر این باور 
است که چوب قاچاق یا صرف تولید چوب سوخت 
و تولید زغال و یا در شمال کشور جذب کارخانه های 
چوب می شود. به همین دلیل بهترین راهکار برای 
مقابلــه با قاچاق چــوب از ســوی او تعطیلی و لغو 
پروانــه ایــن کارخانه ها عنــوان می شــود اما محمد 
امینــی رئیــس جامعه جنگلبانــی ایران در اســتان 
مازندران بر این باور است که تعطیلی کارخانه های 
چوب تبعات اجتماعی دارد و بهترین راهکار برای 
کنتــرل قاچاق را تعریف معیشــت جایگزین برای 

مردم در مناطق جنگلی ذکر می کند.
ë جنگل های شمال در صدر قاچاق چوب

آن طــور کــه علــی محمــدی مقدم جانشــین 
فرمانده یگان حفاظت ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری در گفت وگو بــا »ایران« بیان می کند، 
بیشــترین کشــفیات را مربــوط بــه شــمال کشــور 
دانســته و محــل جــذب چوب هــا را کارخانه های 
مستقر در شمال کشور، و استان هایی چون قم و... 

معرفی می کند.
بــه گفتــه محمدی مقــدم نیاز کشــور به چوب 
حدود ۱6 میلیون متر مکعب اســت. پنج میلیون 
متــر مکعــب ایــن نیــاز، از طریــق باغــات تأمیــن 
می شــود. نیم میلیون متر مکعــب زراعت چوب 
و نیم میلیون متر مکعب هم از مســیر واردات به 
کارخانه ها تزریق می شود. به این ترتیب 6 میلیون 
متر مکعب چوب از منابع داخلی تأمین می شود 
و بــرای بقیــه نیــاز اولیه صنایــع، کارخانه هــا خواه 

ناخواه به سمت خرید چوب قاچاق می روند.
او افزایــش میــزان کشــفیات را ناشــی از رشــد 
قاچــاق چــوب ندانســته و یــادآور می شــود: مــا 
تدابیــری انجــام دادیــم کــه باعــث شــد میــزان 
کشفیات بیشتر شود. بحث هوشمندسازی را اجرا 
کردیــم. حفاظــت را افزایــش دادیــم و نیروهای 
گشــت و مراقبــت را بــه کار گرفتیــم تــا ضریــب 

حفاظتی را بالا ببریم. همه این عوامل باعث شد 
که تخلفات بیشتری کشف شود.

او اضافه می کند: یکی از راهکارهای تأمین نیاز 
صنایع، بحث زراعت چوب اســت. در حال حاضر 
5۰۰ هــزار متــر مکعــب چــوب در فراینــد زراعت 
چــوب تولیــد می شــود. بــا توجــه بــه اینکــه چوب 
گونه ای اســت که نیــاز آبی دارد، در همه اســتان ها 
نمی توانیم اقــدام به زراعت چوب کنیم. بنابراین 
تمام نیاز کشــور را نمی توانیم از این مســیر تأمین 

کنیم.
بــرای  هــم  دیگــری  انگیــزه  کارشــناس  ایــن 
قاچاقچیــان چوب در غرب کشــور متصور اســت. 
به اعتقاد او، در مناطق زاگرس نشین به دلیل نیاز 
ســاکنان مجاور جنگل به سوخت و صعب العبور 
بودن این مناطق، سوخت فسیلی نظیر نفت و گاز 
در اختیار آنها قرار نمی گیرد به همین خاطر افراد 

مجبور به قطع درختان جنگل هستند.
ë تعدیل پروانه کارخانه ها تبعات اجتماعی دارد

راهکار تعطیلی کارخانه ها که از سوی جانشین 
فرمانــده یــگان حفاظت بــرای مقابله بــا قاچاق 
چــوب ارائــه می شــود از نگاه محمــد امینی عضو 
هیأت علمی مؤسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
کشــور و رئیس جامعه جنگلبانی ایران در اســتان 
مازنــدران قابلیــت اجرا شــدن نــدارد زیــرا از نگاه 
او تعطیلــی کارخانه های چوب در شــمال کشــور 

تبعات اجتماعی دارد.
امینــی به »ایران« می گویــد: واحدهای صنایع 
چوب بزرگ کشــور اغلــب زیر نظر دولــت بودند. 
واحدهایــی مثــل صنایع چوب و کاغــذ مازندران، 
صنایــع چــوب گیــان یا نکا چــوب و چــوب فریم 
واحدهــای دولتــی بودند که قبــل از انقاب ایجاد 
شدند. دولت بر اساس یک نیاز، گفت که باید این 
واحدهــا را ایجــاد کنیم تــا هم ارزش افــزوده روی 
چوب داشــته باشــیم و هم نیاز ســلولزی کشــور را 

جواب بدهیم.
او ادامــه می  دهــد: در زمانــی کــه واحدهــای 
صنعتی ایجاد شــدند، درختان پیر در جنگل زیاد 
داشــتیم. بایــد این درختان پیر قطع می شــدند تا 

جنگل جوانسازی شود.
رئیس جامعه جنگلبانی ایــران بیان می کند: 
انجــام شــد. مــن خــودم  ایــن کار  یــک دوره ای 
جــزو معترضیــن بــه برداشــت بیــش از ظرفیت 
جنگل های شــمال در دهه هفتاد و هشــتاد بودم. 
بعــد از آن، این کارخانه هــا را از دولت جدا کردند 
و تبدیل به بخش خصوصی شــدند. همچنین به 
واحدهای صنعتی دیگر مجوز دادند که فعالیت 
کنند. در چنین شرایطی دیگر ظرفیت جنگل های 
شــمال پاســخگوی نیاز این همه صنایع سلولزی 

نبود.
او اضافه می کند: اگر این واحدها می خواستند 

چــوب از جنگل برداشــت کنند، بایــد بیش از حد 
برداشــت می کردنــد. ما بــا این فعالیــت مخالف 
بودیم. ولی چون دستگاه دیگری )وزارت صمت( 
بــه ایــن واحدهــا مجــوز مــی داد و هماهنگی بین 
ســازمان  یــا  کشــاورزی  وزارت  و  صمــت  وزارت 
جنگل هــا وجود نــدارد، در صدور مجــوز برای این 

واحدها نقشی نداشتیم.
امینی با اشــاره بــه اینکه زراعت چــوب یکی از 
راه هــای تأمیــن نیازهــای بخــش صنعت اســت، 
یــادآور می شــود: متأســفانه دولــت بــرای زراعت 
چوب ســرمایه گذاری نمی کند. برای سرمایه گذار 
بخــش خصوصــی هــم نمی صرفــد کــه وارد این 
فضا شــود. زیرا ۱۰ تا ۱5 ســال باید ســرمایه خود را 
روی تولیــد محصولــی بگذارد که معلوم نیســت 

آینده اش چه می شود.
او ادامــه می دهــد: واردات چوب هم مســائل 
خــاص خــود را داشــته و عــاوه بر شــیوع آفات و 
بیماری هــا، بحــث ارزبــری بــرای واردات مطرح 
باقــی  صنعتــی  واحدهــای  وســط  ایــن  اســت. 
می مانند که مرتباً به آنها پروانه فعالیت می دهند 
اما نیازشــان را تأمیــن نمی کنند. نتیجــه اش این 
می شــود کــه درختانــی که خارج از شــمال اســت 
و ارزش حفاظــت خــاک و تثبیت شــن های روان 
دارد، قطع شــده و در واحدهای صنایع ســلولزی 

جذب می شوند.

ë یک اشتباه بزرگ
رئیس جامعه جنگلبانی ایــران می گوید: برای 
تأمین نیاز این صنایع درختان باغی قطع و قاچاق 
چوب از جنگل ها هم تشــدید شــد. همزمان با این 
مســائل، یــک تصمیــم غلط گرفتــه شــد و آن هم 
بحــث تعطیلــی طرح هــای جنگلــداری بــه بهانه 

توقف بهره برداری بود.
او یادآور می شــود: مــا طرح های جنگلــداری را 
از بهره بــرداری چــوب جدا می دانیــم. این طرح ها 
کل  متأســفانه  نیســتند.  بهره بــرداری  مســاوی 
طرح های جنگلداری را تعطیل کردند و نتیجه آن 

رهاشدگی جنگل ها و تشدید قاچاق چوب شد.
امینــی می گویــد: اکنــون سیســتم حفاظتــی ما 
ظرفیت کافی به اندازه قاچاقچیان را ندارد. سرعت 
قاچاقچیــان و نــوع قاچاقــی کــه می کننــد، بســیار 
متنوع اســت. برخی از آنها روی ماشین های سبک 
قطعات کوچک چوب را حمل کرده و به واحدهای 
صنعتــی چــوب تحویل می دهنــد. خریــداران این 
چوب هــا فقط واحدهای صنعتــی بزرگ دولتی ما 
نیســتند. این چوب ها، در بخش خصوصی شــامل 
صنایــع مبل ســازی و جاهــای دیگــر هــم مصــرف 
می شود. او تأکید می کند: دولت نمی تواند برای این 
چوب ها فرایند ردیابــی را انجام دهد. نمی داند که 
این چوب از کجا آمده است؟ شناسه اش چیست؟ 
کارخانه هایــی مثل چوب و کاغذ و نکا چوب از نظر 
جذب چوب قاچاق قابل کنترل است اما واحدهای 

خصوصی را نمی توان کنترل کرد.
رئیس جامعه جنگلبانی ایران با اشاره به اینکه 
تعطیلی واحدهای صنعتی امکان پذیر نیست زیرا 
این مجموعه ها عاوه بر اشتغال زایی برای پرسنل 
خود، صنایع پایین دســتی وابسته ای دارند که آنها 
هم دچار مشکل می شوند، راه کنترل قاچاق چوب 

را اجرای طرح های جنگلداری معرفی می کند.
او اضافــه می کنــد: باید نیــروی حفاظتی بیاید، 
مطالعات انجام شود، شبکه حفاظتی شکل بگیرد 
و شــبکه کارشناســی کار خود را در جنگل آغاز کند. 
افراد دائماً در جنگل در حال تردد باشند. مدیریت 
فنــی جنــگل انجــام شــود. حفاظــت جنگل بــا کار 

امنیتی امکان پذیر نیست.
امینــی یــادآور می شــود: کســانی کــه دســت به 
قاچــاق چــوب می زنند، به خاطر اشــتغال اســت. 
اگر اشــتغال جایگزین ایجاد کنیم، خود روستاییان 

محافظ جنگل می شوند.

صنایع چوب، بهترین مشتری قاچاقچیان
میزان کشفیات قاچاق چوب در سال جاری 22 درصد افزایش یافت
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